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 المستخلص 

المنظمات المختلفة وتدعم تنافسههههههههههههه أهاي لحا فة   هم ة  ما ة المعرفة ما هي الا إدراك للأنماط والاتجاهات التي تسهههههههههههههار اتخا  ال رار دا ر 

الا ئات والمنظماتي من نا  ة   رى، في مجال الرعا ة الصههههههههههه  ة، تظار  هحه المعرفة ون لاا في الوقت المناسهههههههههههة أم  االا ا  مر أالا ااهم ة ل افة

معلومات من الب انات التي   وم المرضهههبت أتداولاا عشب شهههبرة إن بنت معرفة و ال الة لانت اء ت ن ة ناشهههئة تسهههاعد عين تامم  ما  تم اسهههتخ  ههه  من 

   مات التن  ة عن الب انات، ووحلت ال الة ل  فا  عين سههههههههر ة المعلومات
ل
  ااشهههههههه اءع ضو ها عراههههههههة ل   باقات، وال، مات السهههههههه شبان ة، و  يهههههههها

دور الت ن ات الناشههئة في تامم  المعرفة المسههتخلصههة من ان بنت ااشهه اء  هدفت الدراسههة إ ن أ    لحلت،  يو من المرضههبت و صههو هه اكهم امهه ر ضامر

عشب االا ا المتطورا المسهتخدمة ان بنت ااشه اء في أيئة المسهشمهف ات،  المسهتخلصهة  المعرفة  الرمه  عن  ي  1العاملة في أيئة المسهشمهف ات من   ل   

ي ت د د الأهد دات اامن ة التي 3ئة امن المعرفة المسهتخلصهة في أيئة المسهشمهف ات،  ي التعرف عين ت ن ات  ما ة المعرفة من   ل الت ن ات الناشه 2

ي  مرن    قد توال  تناقر المعرفة أم   واف المهبرة الحو ة ال مرو  ة في  نظمة مختلفة في أيئة المسهشمهف ات، والت   ي في التداأمب الميهادا الت

تطو ر نمو ج م  بح والت  ي من مدى فعال ت  في تامم  المعرفة المستخلصة من ان بنت ااش اء    ي4ا ا، ت مي المعرفة ال  مة التي  تم ن لاا أم  اال

ولت   ي هحه ااهداف اسهههههتخدمت الدراسهههههة المن،  الوعا  د لمرالعة ودراسهههههة الانتاج الفرر  في أيئة المسهههههشمهههههف ات أاسهههههتخدام الت  ات الناشهههههئةي  

سههههههههههة ال الات المتعددا للتعرف عين اعو النما ج والممارسههههههههههات العالم ة في مجال الدراسههههههههههة والخروج درا سههههههههههلو   المتخصهههههههههها في مجال الدراسههههههههههة، و 

أالمؤشههههرات والاتجاهات التي تخدم   راد الدراسههههة، وتم اسههههتخدام من،  دراسههههة ال الة لدراسههههة  الة مسههههشمههههف ات ال ر  الو  ي والتعرف عين 

 نمو ج تطب  د، 
ل
تمثر مجتمع الدراسهة في لم ع العاملم    تم اسهتخدام  سهلو  مجموعة ال بومل لعرد النمو ج الم  بح طعطاءه المصهداق ةي و  مبا

ي  56في مسههشمههف ات ال ر  الو  ي في المملرة العرا ة السههعود ة وقد تم ا ت ار ع نة عمههوا  ة أل ت  
ل
تم اسههتخدام الاسههشبانة  دقهحا و ( مسههتج با

لدراسة إ ن عدا نتا ج من  أرزها     المعرفة المستخلصة عشب االا ا المتطورا المستخدمة طن بنت وتو لت اضاداا ل مع الب انات من ع نة الدراسةي

ت ن ات  ما ة المعرفة من   ل الت ن ات الناشههههههههئة امن المعرفة المسههههههههتخلصههههههههة في أيئة ااشهههههههه اء في أيئة المسههههههههشمههههههههف ات لاءت أدرلة وبمبا، وما     

الأهد دات اامن ة المختلفة التي قد توال  تناقر المعرفة أم   واف المهههههههبرة الحو ة ال مرو  ة  في  ووحلت فا  ،  لاءت أدرلة وبمباالمسهههههههشمهههههههف ات  

 لاءت أدرلة وبمبا  نظمة مختلفة في أيئة المسهههههههشمهههههههف ات، والتداأمب الميهههههههادا التي  مرن    ت مي المعرفة ال  مة التي  تم ن لاا أم  االا ا
ل
 ، و  مبا

دعم  من المعرفة المسهههتخلصهههة أاسهههتخدام البلوك تمهههم  المخصههها ان بنت ااشههه اء في أيئة المسهههشمهههف ات أدرلة وبمباي    ح الم  بح ال  لاء النمو ج

الدراسهة نمو ج م  بح امن المعرفة المسهتخلصهة من ان بنت ااشه اء في أيئة المسهشمهف ات أاسهتخدام الت ن ات الناشهئة اعد    وعين لانة آ ر قدمت

 للنمو ج الم  بح والح  شههههههههههههارك ف   نخبة من علماء و شباء عراهههههههههههه  عين مجموعة ال بوملي وفي اههههههههههههوء ما تو ههههههههههههلت إل   الدراسههههههههههههة من نتا ج  
ل
وتطب  ا

فة ها توصههههههههبي أيههههههههرورا اتبا  من،  ة المعاد متخصههههههههصههههههههم  في مجال علم وت ن ة المعلومات واامن السهههههههه شبااد من ال امعات والمؤسههههههههسههههههههات المختلفة، 

با  إرشهههادات اسهههتخبارات الأهد د السههه شبااد ل ما ة عمل ة تناقر المعرفة في أيئة المسهههشمهههف ات والانفتاح عين التجار  الو  ي للمعا مب والت ن ة وات

ات  العههالم ههة والخشبات المتمملا ف مهها  تعلي أت ن ههات اسهههههههههههههتخ ا المعرفههة وتنههاقلاهها في ال طهها  الط ي ووههحلههت  مهها ههة أيئههة المسهههههههههههههشمهههههههههههههف ههات من الأهههد ههد 

 ستفادا المسشمف ات من النمو ج الم  بح الح  قدمت  الدراسةيالس شبان ةي وارورا ا
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Abstract: 

   Knowledge is an awareness of patterns and trends that facilitate decision-making within different 

organizations and support their competitiveness. Therefore, the importance of protecting this knowledge and 

its timely transfer between agencies is very important for all bodies and organizations. On the other hand, in 

the field of health care, there is a need to select an emerging technology that helps secure the knowledge and 

information that is extracted from the data that patients circulate through the Internet of Things. Being 

vulnerable to intrusions, cyber attacks, as well as data mining attacks, as well as the need to fully maintain the 

confidentiality of information and patients' security and privacy. So, The study aimed to investigate the role of 

emerging technologies in securing knowledge extracted from the Internet of Things operating in the hospital 

environment through: 1. Recognizing the knowledge extracted through advanced devices used for the Internet 

of Things in the hospital environment, 2. Recognizing knowledge protection techniques through emerging 

technologies for knowledge security learned in the hospital environment, 3. Identify security threats that may 

face the transfer of knowledge between edges of a decentralized smart network in different systems in the 

hospital environment, and investigate countermeasures that can protect valuable knowledge that is transferred 

between devices, 4 Developing a proposed model and verifying its effectiveness in securing the knowledge 

extracted from the Internet of Things in the hospital environment using emerging technologies. To achieve 

these goals, the study used the documentary approach to review and study the intellectual production 

specialized in the field of study, and a multi case study to identify some international models and practices in 

the field of study and come up with indicators and trends that serve the purposes of the study. On an applied 

model, the focus group method was used to present the proposed model to give it credibility. The study 

population consisted of all workers in the National Guard hospitals in the Kingdom of Saudi Arabia, and a 

random sample of (56) respondents was chosen. When the questionnaire was used as a tool for collecting data 

from the study sample. The study concluded several results, most notably: that the knowledge gained through 

advanced devices used for the Internet of Things in the hospital environment came to a large degree, and the 

knowledge protection techniques through emerging technologies to secure the knowledge extracted in the 

hospital environment came to a large degree, and the various security threats that may The knowledge transfer 

between the edges of the decentralized smart network is faced in different systems in the hospital environment, 

and the countermeasures that can protect the valuable knowledge that is transferred between devices came to 

a large degree, and finally the model that supports the security of knowledge extracted using the blockchain 

dedicated to the Internet of Things in the hospital environment came to a degree big. On the other hand, the 

study presented a proposed model for the security of knowledge extracted from the Internet of Things in the 

hospital environment using emerging technologies after presenting it to the focus group. In the light of the 

results of the study and the application of the proposed model, in which a group of scientists and experts 

specialized in the field of information science and technology and cybersecurity from various universities and 

institutions participated, it recommends the need to follow the methodology of the National Institute of 

Standards and Technology and the guidance of cyber threat intelligence to protect the process of knowledge 

transfer in the hospital environment and openness to global experiences and distinguished expertise regarding 

knowledge extraction and transfer techniques in the medical sector, as well as protecting the hospital 

environment from threats cyber. And the need for hospitals to benefit from the proposed model presented by 

the study. 
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